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[bookmark: OLE_LINK2][bookmark: _GoBack]——在“一带一路”创新大会“绿色基建与绿色交通驱动可持续发展”专题对话环节的发言
广西壮族自治区生态环境厅党组书记、厅长 陈亮
（2025年10月18日）
感谢克雷格·汉森先生的主持！汉森先生对广西颇为熟悉。非常感谢各位嘉宾耐心倾听此次对话，我很高兴参加本次“一带一路”创新大会，分享广西厚植生态优势、推动绿色发展的经验。
众所周知，广西地处中国西部地区，沿海、沿江、沿边，与东盟陆海相邻，拥有“一湾相挽十一国，良性互动东中西”的独特区位优势。同时，广西是中国南方重要生态屏障，也是全球生物多样性热点地区以及喀斯特地貌的典型特征区域，极具代表性。诚如汉森先生所言，“桂林山水甲天下”，此乃中国宋代诗人王正功的诗句，使得桂林闻名中外、流传千古，桂林漓江亦被评为全球最美的15条河流之一。
习近平总书记对广西的山山水水高度重视、念兹在兹，赋予广西“构建面向东盟的国际大通道、打造西南中南地区开放发展新的战略支点、形成‘一带一路’有机衔接的重要门户”三大定位，强调广西生态优势金不换，要守护好八桂大地的山山水水，让生态优势不断转化为发展优势。广西认真贯彻落实习近平生态文明思想和习近平总书记关于广西工作论述的重要要求，坚定不移走生态优先、绿色低碳的发展道路，探索实践途径与方法，努力打造人与自然和谐共生的现代化美丽广西。
一是聚力建设西部陆海新通道的骨干工程——平陆运河。平陆运河是孙中山先生提出的伟大构想，是百年梦想、千年工程，是广西所盼、民心所向、桂运所系，旨在开辟连通西江干流与北部湾的江海联运大通道。习近平总书记指出，平陆运河是西部陆海新通道的骨干工程，对推动广西及西南地区发展具有重要战略意义，要求打造优质工程、绿色工程、廉洁工程。平陆运河于2022年8月顺利开工，相较于目前从广州出海，可缩短入海航程约560公里，从南宁邕江下游平塘江口至北部湾国际门户港仅需134公里航程，沿线建设马道、企石、青年三级梯级船闸，总落差达‌65米‌，通过水的自流即可实现最佳航运，预计明年9月能够通航；预计到2035年货运总量达9550万吨，2050年货运总量将达1.2亿吨，大型港航设施建设无废绿色低碳示范项目每年可减排二氧化碳46万吨。平陆运河将建设成为“河畅、水清、鱼翔、岸绿、景美、低碳”的生态运河、绿色运河，与古代伟大水利工程桂林灵渠交相辉映，且2026年9月世界运河大会将在广西桂林举办。
二是高质量、全方位建设绿色基础设施。作为“一带一路”有机衔接的关键纽带，目前，广西江海联动、海铁联运、水陆并进、空港衔接的现代化立体交通格局初步形成，广西从祖国的“西南边陲”跃升成为面向东盟的“交通枢纽”。广西全区综合交通网络总里程达19.87万公里，其中高铁运营总里程突破2400公里，位居全国第六位，当前正在加紧建设合湛铁路、黄桶至百色铁路等；高速公路通车里程突破1万公里，位居全国第四；内河航道总里程达5868公里、高等级航道里程达1407公里。西部陆海新通道海铁联运班列稳步增长，新增西部陆海新通道始发图定班列5条，线路拓展至12条，通达全球126个国家及地区的548个港口，年开行班列数量超一万列；开通80条集装箱航线，通达东盟国家及全国主要沿海港口；开通17条国际航空货运航线，深度连接广西与东盟及南亚10个国家；对接越南边境口岸的高速公路增至9条，开通中越跨境直通班列2264列，同比增长71%。2024年，北部湾国际港完成货物吞吐量4.5亿吨、集装箱吞吐量902万标箱，居全国前十。连通中越的铁路改扩建和新建工程正在加紧推进，其中凭祥—同登—河内、东兴—芒街—下龙—海防2条铁路通往广西，另外一条河口—老街—河内—海防铁路通往云南。到2035年，广西将基本建成便捷顺畅、经济高效、绿色集约、智能先进、安全可靠的现代化高质量综合立体交通网。
三是大力推动经济社会发展绿色低碳转型。截至今年6月底，全区新建居住建筑和公共建筑节能水平分别提升至65%和72%，累计建成节能建筑面积2.7亿平方米，年节约标准煤约474.38万吨，相当于减少二氧化碳排放1182万吨；全区城镇新建民用建筑中绿色建筑占比达100%，实现全域覆盖。全区新建及改造雨水管网3123.62公里，成功应对20余轮强降雨特别是超强台风“摩羯”与“麦德姆”的影响，城市韧性不断增强。五年来，广西新能源年均增速超过40%，清洁能源装机占电源总装机容量比重超七成，高于全国平均水平近10个百分点，广西每消耗3度电就有2度电来自清洁能源。全区累计创建国家级绿色工厂105家、绿色园区11家、零碳园区1家，绿色工厂产值占规模以上工业总产值比重达35%；34家发电企业纳入全国碳市场，累计配额盈余264.4万吨，低碳产品认证获证企业和证书数量连续四年排名全国第一，重点行业清洁运输比例达73%。此外，广西正在实施AI赋能千行百业，依托“北上广研发 + 广西集成 + 东盟应用”的模式，探索出一条依托人工智能的绿色发展新路，前景广阔。
四是不断深化与东盟国际交流与合作。绿色基建与绿色交通为“一带一路”绿色发展注入区域协同动力。广西与越南广宁、谅山、高平、河江、海防边境五省（市）建立党委书记新春常态化会晤机制，由原来的4个省市增加至现在包含海防。今年4月在习近平总书记访问越南期间，广西首次与越南农业与环境部签署《环境保护合作的谅解备忘录》。广西已连续举办13届中国—东盟环境合作论坛，影响力从东盟拓展至“一带一路”共建国家，吸引5000余中外代表参与，推动签署绿色项目金额超2.7亿元。下周二生态环境部将在广西北海举办第十四届中国—东盟环境合作论坛，以推动绿色发展，共建美丽清洁家园。
[bookmark: OLE_LINK6][bookmark: _Hlk211806266][bookmark: _Hlk211806323]女士们、先生们、朋友们，绿色是“一带一路”最为厚重的底色，更是可持续发展的必由之路。“十四五”以来，广西认真践行习近平生态文明思想，深入打好污染防治攻坚战，全区生态环境质量持续改善并位居全国前列。2024年，环境空气质量优良天数比率达97.1%，PM2.5浓度25.4微克/立方米，达到历史最优水平。国家地表水考核断面水质优良比例达到99.1%，柳州市连续五年荣获水质冠军，在全国333个地级以上城市中独占鳌头。在今年上半年全国地级及以上城市水质排名中，前10名广西占7个，前30名广西占10个。桂林山水甲天下，广西处处是桂林，广西生物多样性丰富度居全国第三位，中药材数量居全国第一位。猫儿山、山口红树林等多处自然保护区被列入“国际人与生物圈”，3处红树林湿地（山口、北仑河口、金海湾红树林）被认定为国际重要湿地，数量居全国第一。广西涠洲岛海域布氏鲸识别个体超过70头次，北部湾海域中华白海豚种群个体数量接近500头次，黑脸琵鹭、白脸琵鹭来到广西北部湾打卡，合浦儒艮保护区海草床面积逐步恢复。此外还有崇左东黑冠长臂猿种群数量由3群19只发展到5群40多只，白头叶猴数量由原来300多只达到1400多只，其保护案例获评“生物多样性100+全球典型案例”。通过近年来的相关保护工程，这些珍稀物种的种群数量均保持稳定增长，2021年以来累计发现动植物新种近380多种。广西也是一个名副其实的长寿之乡，全国99个长寿之乡中，广西独占38个。可以说八桂大地万物竞生，海陆各美其美、美美与共、多姿多彩，壮乡人民的生活每天都在歌里过。
广西是生态高地、康养宝地、人文胜地、山水福地、价格洼地，当前迎来了历史最好发展时期，放眼未来20年，广西遍地是黄金，投资广西就是投资未来。欢迎各位嘉宾到广西实地考察，共享八桂的山水风光与绿色发展经验。谢谢大家！
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Foster Ecological Advantages and Co-develop a Green Silk Road
—Speech delivered during the "Green Infrastructure and Green Transportation Driving Sustainable Development" thematic dialogue at the Belt and Road Green Innovation Conference
Chen Liang, Secretary of the CPC Leadership Members’ Group and Director-General of the Department of Ecology and Environment of Guangxi Zhuang Autonomous Region 
(October 18, 2025)

Thank you, Mr. Craig Hanson, for your kind moderation!  Mr. Hanson possesses significant familiarity with Guangxi. I would like to thank all the distinguished guest for your patiently and attentively engaging with this dialogue. I'm delighted to attend this Belt and Road Green Innovation Conference to share Guangxi's experiences in fostering ecological advantages and advancing green development.
As is well recognized, Guangxi is situated in China's western region, along the coast, rivers, and borders, adjacent to ASEAN both by land and sea, and features a unique geographic advantage of "one bay connecting eleven countries, fostering beneficial interactions among the east, middle, and west regions". Moreover, Guangxi represents a crucial ecological barrier in southern China, a global biodiversity hotspot, and represents typical area with karst landforms. As Mr. Hanson stated, "Guilin's landscape is unrivaled worldwide." This verse, penned by Wang Zhenggong, a poet of the Song Dynasty in China, has made Guilin renowned both domestically and internationally, enduring throughout history. Additionally, the Lijiang River in Guilin has been recognized as one of the 15 most beautiful rivers in the world.
General Secretary Xi Jinping attaches great importance on the natural landscapes of Guangxi. He has ascribed three significant strategy posistions to Guangxi: "establishing an international corridor oriented towards ASEAN, developing a new strategic pivot for open development in the southwestern and central-southern regions, and serving as a crucial gateway for the seamless connection of the Belt and Road Initiative." He highlighted that Guangxi's ecological advantage is invaluable asset, stressing the importance of preserving its mountains and waters,  translating continually ecological strengths to development strengths. Guangxi  adheres diligently to the essential tenets of Xi Jinping Thought on Eco-Civilization and the General Secretary's critical directives concerning the Region, steadfastly pursuing a developmental approach prioritizing ecology and emphasizing green, low-carbon practices. The Region actively explores practical strategies and measures to foster its vision of a modern, beautiful Guangxi where human and natural coexistence flourishes in harmony.
Firstly, Guangxi has concentrated efforts on constructing the backbone project of the New International Land-Sea Trade Corridor (ILSTC): the Pinglu Canal. The Pinglu Canal is a visionary project proposed by Mr. Sun Yat-sen. It represents a century-old aspiration, a millennial achievement, and a crucial initiative cherished by Guangxi, aligning with the people's wishes and integral to its transportation network, aiming to establish a significant river-sea transport channel connecting the main stream of the Xijiang River with the Beibu Gulf. General Secretary Xi Jinping emphasized that the Pinglu Canal is a key project of the ILSTC, holding major strategic importance for the development of Guangxi and the southwestern region. He called for the creation of a project of high-quality, green, and integrity. The Pinglu Canal commenced its construction in August 2022. Compared to the current maritime route from Guangzhou, it will short the sail-to-sea voyage by approximately 560 kilometers. The Canal stretches merely 134 kilometers from the Pingtang River estuary, downstream Yongjiang River in Nanning, to the Beibu Gulf International Gateway Port, with three-tier cascade locks—Madao, Qishi, and Qingnian, accommodating a total elevation drop of 65 meters, that optimizes shipping efficiency  through natural water flow. The canal is expected to be navigable by September next year. By 2035, the total freight volume is projected to reach 95.5 million tons, and by 2050, 120 million tons. The waste-free, green, and low-carbon demonstration project for large-scale port and shipping facilities is anticipated to reduce carbon dioxide emissions by 460,000 tons annually. The Canal is envisioned as an ecological and green canal, characterized by "smooth waters, clear currents, thriving aquatic life, green shores, scenic beauty, and low carbon." It will complement the ancient marvel of water conservancy, the Guilin Lingqu Canal. Moreover, the World Canals Conference is scheduled to take place in Guilin, Guangxi, in September 2026.
Secondly, Guangxi has built high-quality and comprehensive green infrastructure. As a pivotal link in the seamless integration of the Belt and Road Initiative (BRI), Guangxi has established a modern, multidimensional transportation network featuring river-sea coordination, sea-rail intermodal transport, water-land integration, and airport connectivity. So that Guangxi has transitioned from being the "southwestern frontier" of the motherland to becoming a "transportation hub" oriented towards ASEAN. Guangxi's comprehensive transportation network spans a total mileage of 198,700 kilometers. Among this, the operational mileage of high-speed railways exceeds 2,400 kilometers, ranking sixth nationwide. Currently, the Hepu-Zhanjiang High-speed Railway and Huangtong-Baise Railway are under accelerated construction. The operational mileage of expressways has surpassed 10,000 kilometers, placing fourth in the nation. Additionally, the total mileage of inland waterways is 5,868 kilometers, with high-grade waterways accounting for 1,407 kilometers. The number of sea-rail intermodal trains on the ILSTC has steadily increased, with 5 new regularly scheduled train services originating from this corridor and 12 routes expanding to encompass 548 ports in 126 countries and regions worldwide, operating over 10,000 trains annually. Additionally, 80 container shipping routes have been established to connect ASEAN countries and major coastal ports across the nation. Furthermore, 17 international air cargo routes have been initiated, creating robust connections between Guangxi and 10 ASEAN and South Asian countries. The number of expressways leading to Vietnam's border ports has risen to 9, while 2,264 China-Vietnam cross-border direct train services have been launched, marking a 71% year-on-year increase. In 2024, Beibu Gulf International Port achieved a cargo throughput of 450 million tons and a container throughput of 9.02 million TEUs, ranking among the top ten ports in China. The projects for reconstruction, expansion, and new construction of railways connecting China and Vietnam are currently being accelerated. Among them, the Pingxiang-Dong Dang-Hanoi and Dongxing-Mong Cai-Ha Long-Hai Phong railways lead to Guangxi, while the Hekou-Lao Cai-Hanoi-Hai Phong railway connects to Yunnan. By 2035, Guangxi will primarily establish a modern, high-quality, multidimensional transportation network that is convenient, smooth, cost-effective, environmentally sustainable, intelligent, cutting-edge, and reliably safe.
Thirdly, Guangxi has actively advanced the green and low-carbon transformation of economic and social development. As of the end of June this year, the energy efficiency levels of newly constructed residential and public buildings in the Region have increased to 65% and 72% respectively, accumulating a total energy-efficient building area of 270 million square meters, saving approximately 4.7438 million tons of standard coal annually, equivalent to reducing carbon dioxide emissions by 11.82 million tons. Green buildings account for 100% of new civil constructions in urban areas throughout the Region. The Region has constructed or upgraded 3,123.62 kilometers of rainwater drainage networks, successfully addressing over 20 instances of heavy rainfall, including the impacts of super typhoons "Yagi‌" and "Matmo", thereby continuously enhancing urban resilience. Over the past five years, Guangxi's new energy sector has achieved an average annual growth rate exceeding 40%. The installed capacity of clean energy accounts for over 70% of the total power source capacity, surpassing the national average by nearly 10 percentage points. In Guangxi, two out of every three kilowatt-hours of electricity consumed are generated from clean energy sources. The Region has set up a total of 105 national-level green factories, 11 green parks, and 1 zero-carbon industrial park, with the output value of green factories comprising 35% of the total output value of industrial enterprises above designated size. Additionally, 34 power generation companies have joined the national carbon market, achieving a cumulative allowance surplus of 2.644 million tons. For four consecutive years, Guangxi has led the nation in the number of enterprises and certifications for low-carbon products. Furthermore, the proportion of clean transportation in key industries has reached 73%. Moreover, Guangxi is actively implementing AI to empower numerous industries. By adopting the model of "R&D in Beijing, Shanghai, and Guangzhou + Integration in Guangxi + Application in ASEAN," the Region has pioneered a new path toward green development driven by AI, showing promising prospects.
Fourthly, Guangxi has continuously deepened international exchanges and cooperation with ASEAN countries. Green infrastructure and green transportation inject regional synergetic momentum to the regional green development of the BRI. Guangxi has initiated the regular spring meeting mechanism for party committee secretaries with Vietnam's five border provinces / cities, e.g. Quang Ninh, Lang Son, Cao Bang, Ha Giang, and Hai Phong which is newly joined one. During General Secretary Xi Jinping's visit to Vietnam in April of this year, Guangxi signed the MOU on Cooperation in Environmental Protection for the first time with the Ministry of Agriculture and Environment of Vietnam. Guangxi has successfully co-hosted 13 consecutive ASEAN-China Environmental Cooperation Forums, extending its influence from ASEAN to countries involved in the BRI, attracting over 5,000 representatives at home and aboard, and facilitating the signing of green projects worth more than 270 million RMB. Next Tuesday, the Ministry of Ecology and Environment will host the 14th ASEAN-China Environmental Cooperation Forum in Beihai City, Guangxi, to drive green development and collectively create a beautiful and clean world.
Ladies and gentlemen, dear friends, green represents the most profound foundation of the BRI and serves as a crucial path for achieving sustainable development. Since the launch of the Fourteenth Five-Year Plan, Guangxi has earnestly adhered to Xi Jinping's Thought on Eco-Civilization, making substantial efforts in the crucial battle against pollution. The Region's ecological environment quality has consistently improved, ranking among the top nationwide. In 2024, the proportion of days with fairly good air quality reached 97.1%, and the density of PM2.5 was 25.4 μg/m³, achieving the best levels in recorded history. The proportion of national surface water assessment cross-sections with good quality reached 99.1%. Liuzhou City has achieved first place in water quality rankings for five consecutive years, standing out among the 333 prefecture-level and higher-level cities nationwide. In the national water quality rankings for cities at or above the prefecture level for the first half of this year, Guangxi occupied seven of the top ten and ten of the top thirty positions. East or west, Guilin's landscape is the best; Guangxi is filled with Guilin's beauty. Guangxi ranks third nationwide in biodiversity richness and first in the number of traditional Chinese medicinal materials. Mao'er Mountain and Shankou Mangrove natural reserves have been incooperated in the "Man and the Biosphere" program. Furthermore, three mangrove wetlands (Shankou, Beilun River Estuary, and Jinhai Bay Mangrove) have been recognized as internationally significant wetlands, making Guangxi rank first nationwide in this regard. Over 70 individual Bryde's whales have been identified in the waters around Weizhou Island, Guangxi. The Beibu Gulf hosts a population of nearly 500 Chinese white dolphins. Additionally, black-faced spoonbills and white-faced spoonbills have been observed visiting Guangxi's Beibu Gulf, and the seagrass beds in the Hepu Dugong Reserve are gradually recovering. Moreover, the Chongzuo eastern black-crested gibbon population has expanded from 3 groups of 19 individuals to 5 groups totaling over 40. The number of white-headed langurs has grown from more than 300 to over 1,400. Their conservation initiatives have been recognized as part of the "100+ Biodiversity Positive Practices and Actions Around the World" program. Through targeted conservation projects implemented in recent years, the populations of these rare species have consistently grown. Since 2021, nearly 380 new species of flora and fauna have been discovered. Guangxi is also a true land of longevity. Of the nation's 99 longevity regions, Guangxi exclusively hosts 38. Guangxi thrives with life in all its forms, with both land and sea showcasing their unique beauty, harmonizing together in vibrant diversity. The people of Guangxi are living a happy and fulfilling life.
Guangxi is an ecological haven, a health retreat, a cultural landmark, a picturesque sanctuary, and an economically advantageous Region. Currently, it is experiencing its most prosperous development era in history. Looking ahead to the next 20 years, Guangxi promises abundant opportunities. Investing in Guangxi means an investment in the future. Finally，we warmly welcome all guests to visit Guangxi for an on-site exploration and to enjoy Guangxi's scenic beauty and green development achievements. 
Thank you all!
